
N iirnrøiirnier: driv
huseekten er her!
FNs klimapanel (IPCC)
slår for første gang
fast at drivhuseffek
ten allerede er i gang.
Det viser en ny FN-
rapport, som forelø
pig er hemmeligstem
plet.

Klimaendringer
Ole P. Pedersen

Forskerne slår fast at tempera
turØkningen fra 1900 til i dag
ikke bare har naturlige rsa
ker. Det er fØrste gang at IPCC
har samlet seg om et slikt stand
punkt. Leder i IPCC, Bert Bo
lin, bekrefter konklusjonen
overfor N&M Bulletin.

Bolin understreker overfor
N&M Bulletin at synspunktet
skal endelig godkjennes p et
møte i november.

— Det blir helt sikkert inten
sive diskusjoner p det møtet.
Det er viktig at IPCC fomiule
rer seg slik at vi har en stor del
av lorskerverdenen i ryggen.

— Konklusjonen betyr at for
skerne mener drivhuseffikten
allerede er her?
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— Ja, i prinsippet er det slik.
—Vil konklusjonen være vik

tig for den videre klimadebat
ten?

— Det skulle jeg tro. Men én
sak er å påvise klimaendringe
ne. Noe annet er å snakke om
hvor fØlsomt økosystemet er
tor disse endringene, sier Bo
lin.

- økt press
på politikere
— Vi vet at IPCC er en konser
vativ og forsiktig gruppe viten
skapsmenn. Det de sier er et
minste filles multiplum blant
klimaforskeme. Derfor er utta
lelsene bra, sier Kalle Hesst
vedt, fagspesialist i Greenpeace
International, til N&M Bulle
tin.

Hesstvedt tror konklusjonen
vil gi nye føringer for den of
fentlige debatten om norsk ku
mapolitikk, og at presset vil
øke på politikerne.

— Norske politikere sier det
ikke hjelper om vi gjør noe.
Uansett hva man mener om
den holdningen, betyr IPCCs
utsagn at Norge må ha en langt
mer offensiv holdning i de in
ternasjonale lorhandlingene.

Greenpeace vil bruke IPCC
raporten til å fremme kravet
om en helt ny energipolitikk.

— Rapporten påpeker beho
vet for å revolusjonere energi
politikken. Når Stortinget se
nere skal diskutere klima- og
gassmcldingen, må det skje i
lys av IPCC-rapporten. Eller er
det slik at vi Ønsker tropiske
sykloner i Nordsjøen, ilom tre
—fire ganger i året og millioner
av klimatlyktninger i Europa’?
spør Hesstvedt.

Det er New York Times som
har fått tilgang til en kopi av
IPCCs andre hovedrapport,
som ikke skulle offentliggjøres
før i desember.

«Ekspertene er nå mer over
bevist enn tidligere om at glo
bale klimaendringer reelt er
under utvikling, og at i det
minste en del av oppvarmin
gen skyldes menneskelige ak
tiviteter, særlig forbrenningen
av kull, olje og trær, som fri—
gjør C02 [karbondioksyd i at
mosfieren», skriver New York
Times om rapporten.

— IPCC-rapporten viser at
en tredjedel av verdens skoger
vil befinne seg i ftil klimasone,
kanskje med fatalt resultat.

Hav nivået kan stige tre ganger
raskere enn de siste hundre åre
ne, noe som kan oversvømme
kystsoner brukt til landbruk og
holigomrder, og strender som
vi bruker til rekreasjon, sier
Dr. Michael Oppenheimer, at
mosfærefysiker ved det ameri
kanske Environmental Defen
se Fund (EDF) til Reuter.

IPCC far også uforbeholden
støtte av USAs visepresident
Al Gore. Også han mener at
drivhuseffekten allerede er over
oss.

Tropiske
stormer
Ifølge nye rapporter, kan kli
maendringene føre til flere tro
piske stormer i Europa.

Forskere ved USAs nasjo
nale klimadatasenter har stu
dert regnmønsteret de siste 80
årene, og viser til at det blir
stadig flere overrskende og
voldsomme regnbyger på den
nordlige halvku len. I slike regn
skyll kan det komme like mye
regn på ett døgn som det van
ligvis gjør p n måned, skri
ver The Times.

Norad bryter egne regler i vannkraftsak

Kommuneforbundet: energibruken må ned
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Stein Lier-Hansen

______

Direktør, DN

En folkelig definisjon av «bæ
rekraftig utvikling» er at hver
generasjon forvalter ressurse
ne slik at det ikke fratar nye
generasjoner valgmuligheter.
En naturlig konsekvens av et
slikt mål er at ingen generasjo
ner må påvirke naturgrunnla
get slik at biologisk mangfold
går tapt. Dette er essensen i
konvensjonen fra Rio. som
Norge har forpliktet seg til og
laktisk vært en pådriver i ut
viklingen av. Vern av biolo
gisk mangfold omfatter både a
sikre mangfoldet av Økologis
ke systemer og levesteder, sik
ring av de enkelte artene og
vern av den genetiske varia
sjon som finnes innen arten.

Drivkraften i utviklingen av
genetisk mangfold er de «na
turkreftene» som bestandene
mi tilpasse seg for å fØre arve
egenskapene videre. A forvalte
naturen slik at vi sikrer arters
krav til å overleve og utvikle
seg naturlig er avgjørende for å
realisere målet fra Rio.

Truslene er flere. Den vik
tigste er nedbygging og omdis
ponering av leveområder gjen
nom fysiske inngrep. Dette er
den trussel vi i Norge i minst
grad har fått kontroll over. Fra
1900 til 1992 ble arealet av
store og urØrte naturområder
halvert— fra 48 prosent av land—
arealet ti 22. I Sør-Norge er
reduksjonen fra 27 prosent til
åtte. Oppsplitlet til stadig min
dre «øyer» eller båser, sam—
menpresset mellom inngrep,
gjør nal ti ren ikke—funksjonell
for stadig flere arter.

I utgangspunktet vil det ve—
sent lige av artenes leveområ—
der lorvaltes etter plan- og byg
ningsloven (PBL). Den forval
les pri11ært av kommunene, og
innebærer at «planarealet> er
snevert og folger kunstige, ad
ministrative grenser. Det sik
rer ikke noe helhetsperspektiv
i torvaltningen av mer spesiel
le og verdifulle naturtyper, som

ulike typer våtmarksnatur.
I forhold til det sikre funk

sjonelle leveområder for areal-
krevende arter, er villreinen et
godt eksempel. De siste rester
av (len europeiske villreinen er
i Sør-Norge. oppsplittet i om
lag 24 bestander, hver for seg
satt på «bås» ved at fje1lomr-
deene er fragmentert gjennom
inngrep. De aller [leste hestan—
(lene har så små arealer, med til
dels en «gal» fordeling av na—
turkvalitet (f.eks. forholdet
mel kun vinter— og sommerhei—
te), at hestandene ikke er gene
tisk levedyktige på lang sikt.

Et lunks ondt villreinornr—
de må både ha frodige sommer
heiter, snøfattige, tørre omr
der mccl tilgang på vinterbeite
og vill og utilgjengelig fjellna
tur i forbindelse med kalvin—
gen. I tillegg må området være
så stort at deler av vinterbeitet
får «hvile», mens nye områder
avheitos. I prinsippet innebæ
rer (lette at et funksjonelt vill
reinområde må strekke seg over
en rekke kommuner og flere
fylkeskommuner.

Dette forutsetter samforvalt
njgg p tvers av administrative
grenser. Det krever ég at kom
mnunene har nødvendig kunn
skap om villreinens biologi.

Den tredje utfordringen er å
se konsekvensen av enkeltved
tak i en større sammenheng.
For det biologiske mangfoldet
er det summen av vedtak som
er avgjørende.

For at vii Norge skal hevare
det genetiske mangfoldet, m

vi p en helt annen måte få
kontroll med arealforvaltnin
gen enn i dag. Vi nærmer oss
raskt en smerteterskel hva an
går fraementering av naturom
råder og nedhygging/omdispo
ner ing av viktige «nøkkelhabi
tater>. A sikre selve natur-
grunnlaget kan bare løses hvis
PBL raskt blir et virkemiddel
med en planprosess som ga
ranterer helhet lige løsninger på
tvers av kunstige, administra
tive grenser. Villréinen er bare
én art som dokumenterer det.

N&M Bulletin
Jon K. Berg

Norad og Norges vassdrags
og energiverk (NVE) vurderer
i disse dager om det skal gis
norsk stØtte til byggingen av
det omstridte kraftverket Lower
Kihansi i Tanzania.

Firmaet Norplan i Ski har
stått sentralt i vurderingen. Det
har på oppdrag av energi-
selskapet Tanesco i Tanzania
både gjennomført de tekniske

I et internt notat kriti
serer Miljøverndeparte
mentet(MD)etvann
kraftprosjekt som fikk
støtte fra Norad i fjor.
Behandlingen av pro
sjektet var gjenstand
for en «bit-for-bit
taktikk,» heter det.

N&M Bulletin____
Jon K. Berg

Bistandsminister Kan Nord
heim-Larsen kunngjorde i au
gust i fjor at Norad ville gi
såkalt blandede kreditter til det
meget omstridte vannkraftpro
sjektet Bio-bio i Chile.

Miljøorganisasjonene argu
menterte sterkt mot Norad-støt

undersøkelsene og koordinert
miljØanalysene.

Dette strider mot Norads ret
ningslinjer for slike prosjekter.
Her heter det at det firmaet som
utfører den tekniske vurderin
gen, ikke skal være det samme
som utfører miljøanalysene.
Formålet er å hindre at et firma
kommer i en dobbelt rolle, med
andre ord at firmaet undervur
derermiljøkonsekvensene i den
hensikt å sikre seg flere opp
drag med krafiverket.

dobbeitrolle
I Norplan får N&M Bulletin
bekreftet at firmaet hde har
utført de tekniske undersøk
elsene, og koordinert miljØana
lysene. Selskapet mener dette
ikke er noe problem, fordi det
ikke er norske myndigheter som
har betalt for analysene, deri
mot tanzanianske.

Men fra velinformert hold
får N&M Bulletin opplyst at
myndighetene ikke kan bruke
dette som argument.
Poenget med Norads retnings
linjer er at norske myndigheter
skal ha et sikkert grunnlag for

te ved vise til de store konse
kvensene for miljø og befolk
ning.

I et internt notat som N&M
Bulletin har fått tilgang til,
kommer n MD med kritikk av
Bio-bio-kraftverket.

Departementet mener at det
te kraftverket er et eksempel p
utbygginger som gis støtte på
sviktende grunnlag. Det repre
senterer en «bit-for-bit» tak
tikk der det gis støtte til «tilsy
nelatende begrensete utbyggin
ger som i virkeligheten repre
senterer tilrettelegging for stør

sine beslutninger i forbindelse
med støtte til vannkraftutbyg
ging. Da m de sørge for at
miljøundersøkelsen er uavhen
gig av Økonomiske interesser.

Mangelfull
analyse
Norplan har vært tungt inne i
vannkraftprosjektet i Lower Ki
hansi siden 1991. Firmaet har
utført evaluering, detaljstudier,
og koordinert andres undersøk
elser. Vannkralprosjektet er nå
finansiert, og byggingen pbe
gynt.

Tidligere i år ble det aktuelt
for Norad i gi næringsliv sstØtte
til Kvæmers eventuelle enga
sjement i prosjektet. I den for
bindelsen ble NVE trukket inn
i bildet.

NVE brukte blant andre
Direktoratet for naturforvaltning
(DN) som rådgiver. Konklusjo
nen fra NVE og DN var at Nor
plans miljøanalyservarmangel-
fulle, og at en beslutning fra

Norad derfor måtte utsettes.

Hemmelig
Norplan fikk i oppdrag å lage
en ny miljØstudie. Den ble fer

re anlegg. MD mener at be
handlingen av Bio-bio har vært
tilvsom p dette grunnlaget,»
heter det i notatet.

Gjennomsyret
Notatet tar for seg vannkraftut
bygging i u-land generelt, og er
gjennomsyret av en meget skep
tisk holdning.

«Vannkraftutbygging i u
landene har ofte betydelig ska
delige effekter både for miljø
og berørte befolkningsgrupper.
(...) Langt stØrre befolknings
grupper, næringsinteresser og

dig i sommer. Nå har DN vur
dert saken på nytt, og NVE har
hemmeligstemplet alle doku
mentene. Men etter det N&M
Bulletin kjenner til, er den nye
studien fra Norplan like svak
som den forrige. Resultatet kan
dermed bli et nytt nei fra DN og
dermed også fra NyE.

I sin forrige uttalelse uttrykte
DN stor bekymring for miljø
aspektene ved vannkraftverket.
I det aktuelle området finnes
det en mengde stedegne arter
som kan bli utradert. Det høye
fossefallet i vassdraget fører
dessuten til et spesielt fuktig
klima, som gir et meget rikt
dyre- og planteliv. En annen
bekymring går p konsekven
sene av veibygging innover
i jungelen, og for lokalbefolk
ningen, som vil føle presset fra
tusenvis av arbeidere og andre
tilreisende i forbindelse med
gigantutbyggingen.

Alle som arbeider med
Lower Kihansi i Norad, NVE
og Norplan er for tiden i Tanza
nia, og på grunn av en umulig
telefonlinje, har det ikke vært
mulig innhente kommentar
til saken.

miljøverdier berøres som regel
enn ved utbygginger i vår del
av verden.»

MD skriver videre at siden
det er betydelige miljøproble
mer ved mange vannkraftut
bygginger i u-land, bør alter
nativer vurderes i større grad
enn i dag. For eksempel har
effektivisering av kraft- og van
ningssystemer store potensia
ler. Det er også mye å hente på
småskalaanlegg for dette, he
ter det i notatet.
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Energiforbruketi
Norge erfor høyt. Det
mener leder i Norsk
Komm uneforbu nd
(NKP), Jan Davidsen.
Men fagforeningsle
deren er ikke sikker
på at høyere avgifter
er svaret.

N&M Bulletin

__________

Ole P. Pedersen

NKF har gått klart ut med sine
miljøambisjoner, blant annet
gjennom en samarbeidsavtale
med Naturvernforbundet.

— Hvilke utfordringer står
kommuneforbundet og fag
bevegelsen overfor i forhold
til miljø?

— Mye av det som må gjøres
er av holdningsskapende ka
rakter. Folk må forstå alvoret i
den globale situasjonen, og hva
den krever av lokale løsninger.
Men det krever også at vi utar
beider en alternativ politikk,
som både sikrer sysselsetting,
miljø og en rettferdig utvikling
i samfunnet.

— Betyr bærekraftig utvik
ling lavere energiforbruk i
Norge?

— Ja, i høyeste grad. Derfor
er samarbeidet vårt med Natur
vernforbundet viktig, fordi vi
skal prøve å få til enøk-tiltak og
prøve å få stØrre bevilgninger
fra politikerne til alternative
energikilder.

— Hva synes du om enøk
politikken i Norge?

— Den er preget av mange
gode ambisjoner, men av og til
blir det svært langt mellom det
vi sier og det vi gjør. Det kunne
utvilsomt vært lagt mye mer til
rette for energiøkonomisering.

Skape
holdninger
— Burde energiprisen vært
høyere?

—Jeg vet ikke i hvilken grad
høyere energipris vil være med
og redusere energiforbruket.

Jeg tror mye mer på å skape
holdninger og vise sammen-
henger for folk. Den vanlige
forbrukerbetalerjo relativt mye
for strØmmen, og dyrere blir
den som følge av et europeisk
kraftmarked. Det vil nok ha
større effekt å kjøre på flere
avgifter overfor industrien, og
heller satse p holdningstiltak
for vanlige folk.

- vgifter er
viktig
— Både globalt og i europeisk
sammenheng er det ikke tvil
om at bruk av avgifter er viktig
for å gi folk en økonomisk be
lønning ved lavere energifor
bruk.

—Men miljØavgifter kan jo
sette virksomheter i fare. Må
fagbevegelsen akseptere at
noen bedrifter må legges ned
når beskatningen vris?

— Det er umulig å si tvert ja
på det. Industrisamfunn i dis
triktene kan legges ned om så
skjer. Men det gjelder å se sam
menhengen — hvis miljøavgif
ter fØrer til at noen titusen men
nesker blir arbeidsløse, så vil
ikke jeg si tvert ja til å innføre
miljøavgifter som fører til at
arbeidsplasser i slike hjørnebe
drifter forsvinner.

- Tragedie
— En av de største tragediene i
miljøarbeidet i Norge er at da
miljøbevegelsen fikk vind i sei
lene, var det å legge ned bedrif
ter som var utgangspunktet. I
stedet skulle vi hatt en mer
edruelig debatt, for å sy sammen
en sammenheng. Jeg vet ikke

hvordan vi kunne unngått det,
for fagbevegclsen kan ikke ro
se seg for at dc som sto i spissen
for miljøkampen kom fra egne
rekker.

— Det er viktig å vise fagbe
vegelsens positive engasje
ment, blant annet rundt arbeids
iniljøloven.

Flere miljøvernorganisasjo
ner har tatt til orde for nytt
innhold i de tradisjonelle lØnns
oppgjørene. Davidsen er litt
avventende til det.

— Lønnsoppgjøret er bare en
fordeling av den gevinsten vi
skaper. Den har ikke direkte
relevans for miljøpolitikken —

da må du se oppgjØret i en
stØrre dimensjon, i forhold til
skattesystemet, for eksempel.
Men skal vi få en annen type
vekst, og en ny måte å definere
brutto nasjonalprodukt p, vil
nok det ha ganske store konse
kvenser for måten vi tar ut ge
vinsten av det vi er med og
skaper. Derfor er det viktig at
fagbevegelsen kommer i skik
kelig dialog med miljøbevegel
sen. Miljøorganisasjonene vil
alltid være pådriverne. Fagbe
vegelsen skal ikke være noen
miljøbevegelse — vi har våre
oppgaver, men et samarbeid er
nødvendig.

Resultater?
— Kommuneforbundet har en
avtale med Naturvernforbun
det ut året. Gir slike avtaler
konkrete resultater?

— Ambisjonen er å utvikle en
del kurs i samarbeid med Na
turvernforbundet. Vi er opptatt
av innkjøp i kommunene. Kan
vi få til et opplegg for egne
tillitsvalgte, og kanskje også
med kommunene, vil det være
svært viktig for oss.

Davidsen varsler også at fag-
forbundet vil se nærmere på
den kommunale avfallsbehand
lingen, for å få den mer omfat
tende og mindre transportkre
vende.

Ikke Fornøyd
— Bidrar regjeringen til å få

bedre situasjon i forholdet
mellom sysselsetting og mil
jø?

— Vi er ikke fomØyde med
situasjonen. Vi har ført en soli
dansk lønnspolitikk, nettopp
for å unngå høyere arbeidsløs
het. Her burde regjeringen ta et
langt større krafttak.

— Hvilke forventninger har
du til den grønne skattekom
misjonen?

— Jeg håper inderlig at det
kommer noe ut av arbeidet —

for det er i høyeste grad nød
vendig. Avgift kontra skatt er
en viktig diskusjon for oss. Vi
kan bruke avgifter mer, men vi
skal være forsiktige, slik at vi
ikke rokker ved normer for folks
levevilkr.

- Må ikke være
urettferdig
— Er ikke dette et dilemma:
energiforbruket bør ned, men
det er ikke sikkert at vi kla
rer det uten å rokke ved da
gens modell?

— Jeg er ikke uvillig til å
bruke avgifter hvis det er nød
vendig for å gjøre noe med
miljøet. Hvis ikke, blir det bare
tomprat. Men vi skal være klar
over at det er en utvikling rundt
egenbetaling og avgifter. Pen
sjonistene føler at dette er svært
Økonomisk tyngende. Hvis du
skal ha bred oppslutning blant
folk for en miljøpolitikk som er
nødvendig, må de ikke oppleve
den som urettferdig.

— Men miljøavgifter vir
ker sjelden sosialt. Må vi ikke
leve med det, og la skattesys
temet rette på sosiale skjev
heter?

— Poenget mitt er at vi ikke
kan se på avgiftene isolert, men
sammen med skattesystemet.
Avgifter kan skape store sosia
le forskjeller.

— Men trenger vi da en ny
skatte reform?

— Ubetinget ja. Ikke i dag
eller i morgen, men etterhvert
som dette blir en gjennomført
politikk, må vi se på skattesys
temet.

Det var galt av miljø-
myndighetene å
akseptere utsetting
av genmanipulert
begonia. Det sier
ekspedisjonssjef Inge
Lorange Backer i
Miljoverndepartemen
tet.

N&MBulletin

______

Jon K. Berg

Inge Lorange Backer, som og
såerprofessorijus ved Univer
sitetet i Oslo, hadde en gjen
nomgang av den norske gen
teknologiloven under det in
ternasjonale genteknologi
seminaret i Oslo i september.

På samme seminar sa flere
av de utenlandske innledeme
at den norske loven er blant
verdens strengeste, og dermed
et forbilde for andre land.

Det spesielle med den nor
ske loven, er at den setter sam
funnsnytte, etikk og hensynet
til en bærekraftig utvikling i
høysetet nr søknader om ut
setting skal behandles.

Ikke uFeilbarlig
Men Lorange Backer viste at
den norske loven ikke er ufeil
barlig.

Han opplyste at regjeringens
opprinnelige syn var at hensy
net til samfunnsnytte og bære-
kraftig utvikling skulle være
absolutte kriterier i loven.

Men MiljØverndepartemen
tet kom fram til at det ville
være for strengt og dessuten
vanskelig å praktisere. Dermed
heter det nå i loven at det skal
legges «betydelig vekt på» på
de nevnte hensynene.

— Slik loven er, kan det gis
tillatelse til utsetting selv der
ingen av de to hensynene er
ivaretatt. Men hvis dette gjøres

for mye, vil det føre til omfat
tende kritikk påjuridisk grunn
lag, sa Backer.

Videre sa han at det i mange
tilfeller vil være vanskelig å
avveie ulike hensyn. For ek
sempel kan en genmodifisert
plante redusere bruken, av
spiøytemidler, men samtidig
kan den forårsake andre miljø-
problemer. Det kan også være
vanskelige avveininger mellom
samfunnsnytte og miljøhensyn.

Begonia
I Norge er det hittil søkt om
utsetting av fire genmodifiserte
organismer. Alle søknadene er
innfridd. En grunn var ifølge
Backer at det i alle tilfellene
var snakk om grunnforskning,
der kravene om bærekraftig
utvikling og samfunnsnytte
enten er automatisk oppfylt el
ler irrelevante.

Men Backer var meget kri
tisk til én av tillatelsene, nem

lig til utsetting av begonia ved
Norges Landbukshøgskole
(NLH).

Begoniaen ble betraktet av
departementet som et fors
kningsprosjekt som kunne
framvise verdifull kunnskap.
Men ifølge Backer synes det
som om søkeren også har brukt
muligheten for økt eksport som
et argument.

— I dette tilfellet burde de
partementet ha vurdert i full
utstrekning kravene til bære-
kraftig utvikling og samfunns
nytte. Fra et juridisk synspunkt
kan man neppe akseptere for
mange avgjørelser av denne
typen, sa Backer.

Forskeren ved NLH som
hadde søkt om utsetting, tok
ordet etter Backers innledning,
og sa at et viktig mål med den
genmodifiserte begoniaen var
å redusere kjemikaliebruken.

— Men det stod det ikke noe
om i søknaden, svarte Backer.

- EriergiorbruRet alt
or høyt i ‘Norge!

- Galt å tillate
geiltuldet blornst

Miljopolitikk

len intervjuserie spør N&M
Bulletin mennesker innen
politikk, fagforeninger og
næringsliv om deres syn på
norsk miljøpolitikk, og de
miljøutfordringene Norge
står overfor. Denne gangen
er det Jan Davidsen,
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Danmarks miljøvernmi
nister Sven Auken vil
forby eksport av miljø-
farlig produksjonsut
styr. Den norske regje
ringen vil ikke følge det
danske eksempelet,
men avventer arbeidet
til en nordisk arbeids
gruppe.

Et lovforslag om dette blir lagt
fram ved åpningen av Folke-
tinget i oktober, skriver den
danske avisen Information.

Aukens lovlorslag kommer
etter at en bedrift i København
forsøkte å selge kvikksølvforu
rensel utstyr til Pakistan. Be
driften måtte til slutt stanse
eksporten, men striden viste at
miljØvernministeren ikke had
de noen lovhjemmel til å gripe
inn. Nå skal eksport av miljø-
farlig utstyr rapporteres til mi]
jømyndighetene og vurderes før
eventuell eksporttillatelse blir
gitt.

Norge ai,venter
Nordisk råd nedsatte i mars en
arbeidsgruppe som skal se på
spørsmål knyttet til overføring
av teknologi til u-land. Arbeids
gruppen for renere teknologi
skal kartlegge eksporten av
miljøfarlig produksjonsutstyr,
og eventuelt komme med kon

krete forslag til opplølging.

Først da vil norske myndighe
ter vurdere følge danskenes
eksempel.

— I første omgang må vi fin
ne ut om dette er et problem. Vi
har ikke så mange eksempler
p at slik eksport har skjedd fra
Norge, sier rådgiver Øystein
Wang i Miljøverndepartemen
tet til N&M Bulletin.

- Må skje
internasjonalt
— Men den danske miljøvern
ministeren ser tydeligvis på slik
eksport som et problem?

— Jeg kjenner ikke til hvor
lagt danskene er kommet i sitt
arbeid med dette. Men regule
ring på dette området er noe
som først og fremst må skje
internasjonalt etter mønster av

India vil fra mskynde
avviklingen av KFK
gasser som ødelegger
ozon laget i atmosfæ
ren. Betingelsen er at i-
landene betaler.

Landets miljøminister, Kamal
Nath, erklærte dette på en pres
sekonferanse tidligere i septem
ber. India, Brasil og Kina har
dermed erklært at de vil slutte
med produksjon av KFK før
tidsfristen som gjelder før u
landene i Montreal-protokollen.

I følge den internasjonale
avtalen skal utfasingen av KFK
gassene være gjennomført se
nest 1. januar 1996. Det gjelder
imidlertid ikke u-landene, som
har fått ti ekstra år p å klare det
målet

Må ha penger
Jvliljøministeren i India under
streker at landet bare kan stanse
bruken av KFK-gasser hvis iii

derne får teknisk og økonomisk
støtte fra vest for å klare omstil

Basel-konvensjonen. Det hjel
per lite om ett land har strenge
regler, dersom naholandet til
later eksport, sier Wang.

[ndustrien i Danmark rea
gerer sterkt mot lovforslaget.
Den mener at u-landenc m
sette sine egne miljøkrav. Jo
renere teknologi som tas i bruk
i Danmark, jo stØrre blir inter
essen for å eksportere (le gamle
anleggene, eller deler av dem,
påpeker Peter Skov i Dansk
Industri ovenlr Information.

Lovforslaget kan også stØte
p andre problemer. PeterPagh,
ekspert på miljølovgivning, og
EU-ekspert Peter Vesterdorff
sier til den danske avisen Bør-
sen at lorslaget kan være i kon
flikt med reglene til EU og
WTO.

lingen til et mer miljøvennlig
alternativ.

Det er blant annet det store
ozonhullet over Antarktis som
har satt en støkk i Nath.

Må satse på å
være Fare var
— Det gjør det enda viktigere
for OSS framskynde avviklin
gen av freon-bruken. Det vil
nok gagne våre økonomiske
interesser om vi slutter med
«vente og se»-holdningen, og
i stedet satset på å være føre
var, sier rniljøvernministeren.

Kj l e skap pr 0(1 u sent en
Whirlpools indiske dattersel
skap har allerede signalisert at
bedriften skal introdusere
KFK-frie kjøleskap i landet.
Produksjonen skal starte i lø
pet av to år, og målet er å lage
1,5 millioner KFK-frie kjøle
skap i året.

(IPS/N&M Bull(’tin.)
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FN5 skipsfartsorgani
sasjon (IMO) klarer
fortsatt ikke å gjøre
noe med svovelutslip
pene fra skip. Mot
standen fra enkelte u
land og oljeselskap er
for stor.

N&M Bulietin_____________
Jon K. Berg

— Skuflènde. Slik karakterise
reren sentral norsk kilde resul
tatet fra forhandlingene i IMO
som nylig ble avsluttet i Lon
don.

I dag er det ingen Øvre gren
se 1’or svovelinnholdet i bun
kersoljen. Et av forslagene som
ble diskutert i IMO varen gren
se på fem prosent, mens gjen

ENS skipsfartsorganisa
sjon (IMO) har endelig
sum met seg til å vedta
føre var-prinsippet.
Vedtaket kan få stor
betydning, mener
Norges representant.

N&M Bulletin

_____

Jon K. Bery

Fpre var-prinsippet skal gjelde
umiddelbart [hr arbeidet i IMOs
miljøkomité (EMPC). Også de
andre komiteene i IMO opp
fordres til å innføre prinsippet.

En blanding av biologisk så
pe, bakterier og nærings
stoffer ser ut til å ha fjernet
oljesøl etter et uhell med en
tankbil i Østerdalen.
Ulykkeii skjedde ved Riksvei 3
i Stor—EIvdal i juli 1992. 10
000 liter diesel og 4000 liter
bensin rant ut i skogen. To år

nomsnittet i dag faktisk ligger
på bare 2,8 til 3,2 prosent. Nor
ges utspill under forhandlinge
ne var at maksimum 3,8 pro
sent svovel kunne aksepteres.

Nå er det fare for at det ikke
blir noen svovelregler for hun
kersoljen før en politisk konfe
ranse som Ihrmelt skal vedta
luftkapittelet i IMO i 1997.

og ikke nok
med det...
Og som om ikke det var nok,
ble det heller ikke noe resultat
av de nord-europeiske statenes
forslag om å gjøre Nordsjøen
og østersjøen til såkalte «spe
sielle områder» når det ejelder
luftforurensning. Det innebæ
rer at det kan settes spesielt
lave grenser for svovelinnhol
det bare for disse områdene.

Men saken var plassert sist

— Men vil vedtaket ha noen
praktisk betydning?

— Absolutt. Nå står det svart
på hvitt at føre var-prinsippet
skal være retningsgiveide for
arbeidet. Med dette har Norge
og andre pdriverland fått et
nytt verktøy som kan gjØre IMO
mer effektivt p miljøområdet
enn det er i dag, svarer første-
konsulent Jens Hjori i Miljø
vemdepartemenlet.

På neste sesjon i EMPC til
våren får vi se om Hjort har
ordene sine i behold.

Føre var-prinsippet innehæ

senere var det fortsatt store
mengder olje i jordsmonnet, på
tross av iherdig opprenskning.

Gjensidige og Statoil be
slemte seg s for å ta i bruk et
helt nytt middel for å lå bort
restene. nemlig såkalt biolo
gisk remidering — som består
av nevnte blanding.

p dagsorden. P grunn av tids-
mangel, røyk den rett og slett ut

til stor ergrelsc for svenske
ne, som hadde med søg en gjeng
eksperter bare til dette formå
let.

Nå vurderer østersjø-lande
ne å innføre strenge svovel
grenser på egenhånd, utenom
IMO-systemet. Akkurat dét er
vanskeligere å få til for Nord
sjøen, fordi de berørte landene
ikke er enige seg imellom om
hvor store deler av Nordsjøen
som skal omfattes av grensene.

Men alt er ikke svart. Nå er
det nye luftkapittelet i IMOs
regler så å si ferdig, og det er
blant annet enighet om innfø
re krav til NOx-utslipp for nye
skip. Norge ft)reslo at kravene
også skulle gjelde eksisterende
skip, men møtte ikke gehØr fra
noe annet land for dette.

rer at mangel på vitenskapeli
ge bevis ikke skal kunne bru
kes som grunn til utsette mil
jøtiltak. i teorien vil dette prin
sippet få omfattende betydning
for IMOs arbeid.

Landene i IMOs miljøkomi
té mener det er «ønskelig» at
prinsippet skal gjelde blant
annet for alle reguleringer, ret
ningsl injer, at miljøkonsekven
ser skal vurderes før beslutnin
ger tas, og at økonomiske in
strumenter skal brukes lhr
bedre miljøstandarden.

1juni ble det sprøytet ut 7500
liter av denne blandingen over
et 2,5 ml stort område. Tre
måneder etter ble det foretatt
prøver. Nå var det ifølge Gjen
sidige ingen synlige tegn til
oljerestene, og vannet hadde
normal smak. De biotekniske
prøvene foreligger om en uke.

Oslos innbyggere
ligger på Europatop
pen i vannforbruk. De
har også grunn til
dårlig samvittighet på
avfallsområdet.

N&M Bulletin

_____

Jon K. Berg

Rykende fersk statistikk fra Det
europeiske miljØbyret i Kø
benhavn er lite flatterende for
Oslo og Bergen — ihvertfall på
en del felter. Det gjelder spesi
elt smog, vannforbruk og av
fall.

Oslo rager suverent på top
pen blant 46 utvalgte europeis
ke byer når det gjelder vannfor
bruk. Forbruket av vann er
nærmere 700 liter per person
om dagen. Bergen kommer på
en pen fjerdeplass med nesten
600 liter vann. Til sammenlig
ning forbruker hver Belfast

innbygger bare 60 liter vann
om dagen, mens hver pariser
bruker vel hundre liter.

Mye avfall
Osloborgerne er også flinke til
å lage avfall. Her kommer vi på
en respektahel fjerdeplass, med
900 kilo avfall per innbygger i
året. Bergenseme kommer like
bak med 600 kilo. Til sammen
ligning: tallet for Warszawa er
250 kilo, og for Zagreb nesten
300 kilo.

Også i elektrisitetsforbruk
er Oslo og Bergen blant de
verste, uten at eksakt plasse
ring er oppgitt.

Oslo er også en illeluktende
by, ifølge statistikken. Det vil
si at smog fra blant annet bil-
trafikken er et stort problem.
Det gjelder spesielt om vinte
ren, da Oslo skrer fem poeng,
som er det verst mulige. Som
merluften er derimot brukbar i
hovedstaden.

Men fortvil ikke. Oslo og
Bergen gjør det relativt bra på
andre områder, slik som til
gjengelighet til grøntarealer,
støy, og utslipp av svoveldiok
sid.

Rapporten heter «Europe’s
Environment», og er nylig gitt
ut i København.

Sol ismeltetsalt
Et av problemene med solener
gi er å få jevn tilgang på kraft
gjennom døgnet. Nå bygger det
amerikanske energideparten
mentet om sitt solenergianlegg
«Solar One> for å bedre dette.
Tidligere har anlegget varmet
opp vann som fordamper og
driver en turbin for el-produk
sjon. I stedet skal solenergien
lagres i smeltet salt. Saltet la
grer varmen mer effektivt og
gir en jevnere tilgang på ener
gi. Kraftverket vil produsere
10 MW årlig. (Norsk VVS.)

Tulipanbombe
Nederlandsk tulipandyrking er
en tikkende miljøbombe, skri
ver Bondebladet. Miljøorgani
sasjoner har lagt fram tall som
viser at det hvert år går med
seks ganger så mye gift som i
det vanlige jordbruket. I tillegg
blir det brukt store mengder
kunstgjødsel. økologisk dyr-
king av tulipaner koster 50 pro
sent mer fordi dyrkingen er
mer arbeidskrevende.

Takk for
støtten!
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Vindkraft i fjellet
Europas høyest beliggende vindkraftverk blir i disse dager
innviet i Italia. Kraftverkei ligger 1360 meter over havet, i
ljelltraklene i Molise. i det sentrale Italia. Ved rhundreskiflet
er det ventet at krahverket skal levere én prosent av elektrisi
tetsproduksjonen i landet. (Norsk VVS.)
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Terje Kronen har
femten år bak seg
som byråkrat i miljø
forvaltningen. Nå
hopper han over
gjerdet og blir ildsjel i
Naturvernforbundet.

N&M Bulletin
Jon K. Berg

Terje Kronen har forsøkt å kom
me seg inn i miljøbevegelsen
før. I fjor ble han valgt som
styreleder i Fraintiden i våre
hender (FlyR), men han måtte
kaste inn hndk1ee etter bare
halvannen måned. Arsaken var
at han fikk ansvaret ft)r pro
sjektet bærekraflig forbruk og
produksjon i Statens forurens
ningstilsyn (SFT), og dermed
kolliderte interesseområden.

Men n loper avdelingsdi
rektØrcn i SFT linen ut. Han
blir generalsekretær på heltid i

Naturvemforhundet, og etter-
følger Dag Hareide 1. januar
neste år.

På spørsmål om hvorfor,
svarer han ganske enkelt at han
er opptatt av miljøvern og fri—
luftsliv, og ikke minst dcii bre
de organisasjonen som N atur—
vernforhundet har.

— Fa med det, at jeg tror det
skal bli veldig spennende ajob
be med det store nettverket av
lokallag, understreker Kronen
[Ja teleinnen fra Helsfyr — SPIs
hovedkvarter.

Etterrettelig
Kronen er et realt fagrnennes
ke, med toppkompetanse innen
de fleste mil jøområder. Han har
arbeidet med miljø i Norsk
Hydro, M iljverndepartemen
tet og nå altså i SFT. Vil hans
bakgrunn også sette sitt preg
på Naturveritforhundet?

— Jeg vil legge stor vekt på at
Naturvemforhundet skal vai

en troverdig. etterrettelig orga
nisasjon. Min oppgave blir
motivere medarbeiderne i fag-
arbeidet, og bidra til å kvali—
tetssikre utspillenc.

— Står (lette motsetning til
det folkelige engasjementet på
grasrotplan?

— Det er en mieressant speil
rling. Men det er viktig å få til
en dialog, slik at begge grupper
har utbytte av hverandres kom
petanse, sier han.

Upopulært
Foreløpig klarer vi ikke å liste
ut av Kronen veivalg eller pri
oriteringer. Han viser til sty
rende organers retningslinjer.
Men når det gjelder koinmuni
kasjon med verden utenfor, er
det spesielt én ting han er opp
tatt av.

Det er å forklare hvorfor det

i for stor grad er blitt borte i
debatten, og dermed har det
vært vanskelig få gjennom
slag for tor eksempel høyere
mil jøavgifter.

Dessuten vil han legge vekt
på naturgleden og selvsagt det
å få flere medlemmer til tor—
bundet.

— Gleder du deg til å bli
kjendis?

— Jeg er ikke helt uvant med
å stå Iram i media, selv om det
nok blir mer personfokusering
n. Men det er forst og fremst
leder 1-leidi SØrensen som skal
presentere Naturvernforhun
dets syn i media, sier Kronen.

— 1-Ivordan har reaksjonene i
rniljøforvaltningen vært på at
(IU skifter jobb?

— Jeg har fått mange gratula—
sJoner. M iljøforvall ningen er
veldig opptatt av å ha sterke og
etterettelige miljøorganisasjo
ner, sier Terje Kroneit.

Vil framtidens miljø-
problemer forårsake
vold og sosial uro? Ja,
mener det amerikan
ske miljoverndeparte
mentets vitenskapeli
ge råd (SAB). I en ny
rapport har rådet
kartlagt de 50 mest
alvorlige miljøproble
mene i framtiden.

N&M Bulletin

____

Jens P. Toldnæs

Gjennom prosjektet Environ
mental Futures Prosject har
SAB forsØkt å forutse hvilke
miljøproblemerNord-Amerika
kommer til å stå overlor de
neste 20 årene. Det vitenskape
lige rådet har utviklet et system
for å oppdage og advare mot
framtidige miljøproblem.

De fleste av dagens miljø-
problemer er satt opp på listen
over fem overgripende proble
mer:

Økosystemers
holdbarhet
Naturressursene kommer til å
bli påvirket av Økende hefolk

Landene i Basel-konvensjonen
har sluttet seg til et forslag fra
Norge som forbyr eksport av
farlig avfall fra OECD—land til
land utenfor OECD.

— Dette er en veldig viktig
beslutning. Nå må landene føl
ge opp, ogjobbe sammen for
kontrollere at forbudet blirover
holdt, sier Atle Fretheiin, un
derdirektØr i Miljøverndepar
tementet og leder for den nor
ske delegasjonen til Basel-kon
vensjonens mØte.
Vedtaket betyr at det umiddel
bart blir forbudt ftr OECD-
land å eksportere farlig avfall
til deponering i ikke-OECD-
land. Eksport av avfall til resir

ning, energi- og arealbruk.
Jo mer utsatt et Økosystem

er, jo viktigere er det å bevare
mangfoldet, både av miljø- og
Økonomigrunner.

Det amerikanske forurens
ningstilsyneL (EPA) påpeker at
det idag ikke finnes verktøy for
å bedømme økologiske risiko-
er.

HelseeFFekter
(utenom kreft)
Rapporten konkluderer med at
menneskene i framtiden kom
mer til å bli utsatt for en rekke
alvorlige helseeffekter som en
følge av miljiiproblemene.

V itenskapen antar allerede
idag at astma. fødselsdefekter
og minsket fert ilitet skyldes
miljøødeleggelser.

Et eksempel er leminiserin
gen av mennesker og dyr, som
viser efh.ktene av østrogendan
nende stofkr.

SAB konkluderer med at
forskning og lovverk må rettes
mot faktorer som virker på ån
dedrett, hjerte. nerver og frukt
barhet.

Totalbelustning
av luFtutslipp
Utslipp til luft kan i Iramtiden

kulering og gjenbruk blir for
budt fra 31. desember 1997.

92 land har nå sluttet seg til
Basel-konvensjonen. Selv om
antall medlemsland øker, er det
fortsatt mange land som står
utenfor. Det ejelder blant an
net USA, verdens stØrste av
fallseksportør.

forårsake helt nye mil jøproble
mer.

Ettersom mange lufttrans—
porterte kjemikalier er farlige
re for naturen når de opptrer
sammen med andre, kan opp
hopning av kjemikalier over
lang tid føre til nye helsepro
blemer og Økologiske skader.

Dagens problemer kan i til
legg bli forsterket slik at vanlig
behandling ikke kan løse dem.

EPA mener luftkvaliteten i
Nord—Amerika til en viss grad
avhenger av hva andre land
gjør med «sin luft», og beskri
ver viktigheten av å koble luft-
kvalitet til andre miljØ—, ener
gi-. sosiale og økonomiske
spørsmål.

Uvanlige
stressfaktorer
På dette punktet oppsuinerer
SAB stressfaktorer som ikke
tas alvorlig nok idag.

Slike faktorer kan være mot
standsdyktige bakterier, plan
ter. og insekter. Disse kan ut
gjøre en stor miljørisiko.

Nye typer vanntransporterte
giftstollerog innføring av frem
inede arter i srhare Økosyste

mer kan oppstå.

Huvets
helsetilstand
Med økende befolkning roper
SAB varsko for den belastning
verdenshavene påføres i fram-
tiden. Forurensning, overfiske
og annen kommersiell utnyt
telse av havet bekymrer allere
(le dag. Framtidig utnyttelse
av mineraler og sjøvekster kan
lorurense havet mer enn tilsva
rende aktiitet p land.

Miljøgifter, som for eksem
pel PCB, finnes i dag ikke len
ger bare i marine organismer,
men også i bunnsedimenter.

SAB legger vekt p at pro
blemene flytter seg lenger og
lenger ut fra kystene, og at de
etterhvert vil n de dype, åpne
havene. Selv om truslene mot
verdenshavene stadig bare er
en prikk i horisonten mener
SAB at de første tegnene på
nedbrytning m tas på alvor.

Konsekvensene av «hull» i
næringskjedene ved at arter
mangler, er for dårlig kjent.
Det samme gjelder livssyklus
analyser av havets dyr og plan
ter.

Byråkrat overtar
etter Hareide

Miljoproblemer gir
vold og uro

er nødvendig med upopuhere
tiltak for å bedre miljøet. Han
synes at denne sammenhengen

We care! i
Totalforbudmotavfallseksport

— —
—

Akershus fylkeskommunes
miljøvernpris 1995
Akershus fylkeskommune skal i år dele ut sin miljøvempris
for sjette gang, og ønsker å motta forslag på egnete
kandidater. Prisen kan gis til enkeltpersoner, grupper, lag
og foreninger, bedrifter, kommuner eller offentlige etater
som har gjort en spesielt verdifull innsats for natur- og
miljøvem i lokalmiljøet, kommunen eller i fylket.

Akershus fylkeskommunes miljøvempris består av et lito
grafi og et stipend på kr 10.000,- for enkeltpersoner og kr
30.000,- for lag, foreninger og bedrifter m.v.

• Skriftlig forslag på kandidater med begrunnelse
må være postlagt senest 15. oktober 1995. -

Forslag merkes “Miljøvempris’ og sendes til:

Wilhelmsen Lines AS, Strandvewn 20,
P0. Box33, N-1324 LYSAKER, Norway.
Phone: (47) 67 58 40 00. Teletax: (47) 67 58 40 80.
Telex: 78788 - 78444

Tyske byerkutter
Flere tyske byer forplikter
seg nå til å redusere utslipp
av klimagasser med 25 pro
sent på ti år, melder Reuter.
l)cn tyske regjeringen støt-
ter de lokale tiltakene.

Fylkesrådmannen i Akershus,
Schweigaards gate 4, 0185 Oslo.
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Natu rvernforbundet
sier nå klart nei til
fangst av lundefùgl.
Tidligere har det vært
tvil om organisasjo
nens syn.

(V&M Bulletin
Jens P. Toldnæs

Et enstemmig landsstyre i Na
turvemforbundet sier nei til den
omdiskuterte garnfangsten av
lundefugi på Røst. I vedtaket
legges det vekt på at bestanden
er halvert på 15 år, og at denne
fangsten, som foregår i hekke
tiden, har vært forbudt siden
1951.

— Ved dette vedtaket har
Naturvernforbundet tilbakevist
et hvert rykte om at organisa
sjonen er for lundefuglfangsten.
sier fagsjef Tore Killingland til
N&M Bulletin.

Killingland mener garn-
fangsten av lundefugi bryter
med vanlige jaktprinsipper.

— Fangsten er uakseptabel,
først og fremst fordi det er en
truet art, men også fordi det
høstes av de sterkeste fuglene,
de som er klare for hekking.

Metoden er heller ikke artsspe
sifikk, andre fugler som for
eksempel lomvi kan også tas i
gamene, sier han.

Spesiell Sak
som skadet
Det er uvanlig at Naturvern-
forbundet i det hele tatt m
diskutere om organisasjonen
skal være for fredning av en
truet art.

Bakgrunnen er uttalelser tid
ligere leder Stein Malkenes ga
i N&M Bulletin tidligere i år. I
forbindelse med arrestasjon av
fem fuglefitnge.re på Røst sa
Malkenes at «dette var en van
skelig sak», og at «det ikke
ville være unaturlig om lokal-
befolkningen p Røst fikk en
viss adgang til fangst av lunde
fugl».

Leder i Naturvernforbundet,
Heidi SØrensen tror saken kan
ha skadet organisasjonen.

— Mange trodde sikkert at vi
var for sivil ulydighet p Røst.
Det har vi aldri vært. Natur
vernforbundet motsetter seg
ethvert tiltak som kan redusere
lundefugibestanden, og vi står
samlet i denne saken sier hun.

Det er duket for strid
om verneplanen for
Setesdal-Vesthei
Ryfylkeheiene. Norges
nest største vernesak
er nå ute på høring.

N&M Bulletin

_______

Audun Carberg

Verneforslaget for Setesdal
Vesthei-Ryfylkeheiene omfat
ter et område på 2 503 km2 i
Agder-fylkene og Rogaland.
Det er fylkesmannens miljø
vernavdeling i de berørte fyl
kene som har lagt fram verne-
forslaget.

— Vi ønsker å ta vare på et
viktig naturgeografisk områ
de. 70 prosent av den gjenvæ
rende villmarken i Agderfyl
kene og Rogaland er med i
forslaget til verneplan. Til
sammen utgjør villmarksom
rådene under to prosent av fyl
kenes areal, sier seksjonsleder
Nils Valland ved fylkesman
nens miljøvernavdeling i Aust-

trusler mot naturen i området:
veibygging og vannkraftutbyg
ging, samt bygging av turist
anlegg og hytter.

Strid om
viktig område
Men samtidig med at fylkes-
mannens miljøvernavdeling la
fram verneforslaget, foreslo
fylkeskommunen en ny fylkes
delplan. Et stort område, i Ag
derfylkene vil etter fylkesdel
planen bli holdt utenfor vern.
Dette utgjør drøyt en tredjedel
av arealet som er foreslått ver
net. Her ligger Vest-Agders
eneste villmarksområde og det
nest største villmarksområdet i
Aust-Agder. Dette er også vin
terbeitet for Europas sørligste
villreinstamme.

Flere verne
alternativer
Verneplanen inneholder fire

alternativer, med varierende
grad av vern. Ett alternativ er
landskapsvem av hele områ
det. Andre alternativer inne
bærer at deler av området får
status som nasjonalpark. Det
kan også bli aktuelt med bio
topvern i enkelte områder.

Etter at den lokale høringen
er ferdig i februar neste år, går
saken videre til Direktoratet
fbr naturforvaltning som sen
der den ut p en nasjonal h
ring. Endelig avgjørelse blir
sannsynligvis tatt i løpet av
1997.

Laftede
hus best
Lafting er en mer
miljøvennlig metode
enn moderne bygge
teknikker. Dette går
fram av en undersøkel
se fra Norges byggfors
kningsinstitutt (NBI).

På oppdrag fra Riksantikvate
ren har NBI foretatt en under
søkelse om norsk byggeskikk.
Undersøkelsen tar for seg den
totale energibruken og utslipp
av C02, S02 og NO> ved byg
ging av hus. Resultatet viser at
laftede hus forbruker mindre
energi og forårsaker færre mil
jøskadelige utslipp enn et mo
derne hus. Spesielt når det
gjaldt forbruket av fossile res
surser, og utslipp av CO2 og
S02, var den laftede tømmer-
bygningen betydelig bedre.

Riksantikvaren er kritisk til
at forskningsprogrammet om
rammebetingelser for norsk
energi- og miljøpolitikk (Sam
ram) ikke tar opp kultur- og
kulturminneproblemer.

Takk for
støtten!

Nei til anqst
av lundefugi

Strid oni ny verne-
plan på Sørlandet

-Q

0)

Agder.
Valland trekker fram flere

.

Nytigcrplan
Malaysia er i ferd med å
vedta en vemeplan for den
truede indokinesiske tige
ren. Et kursprogram skal gi
forskjellige yrkesgrupper
større kunnskap om tiger
ens situasjon. skriver bladet
Business Times.

Miljø på nettet

I denne spalten presenterer vi
miljørelaterte steder på In
temett.

Flere
miljøvernere
Greenpeace Norge har nå eta
blert seg på nettet, via adres
sen <http://www.oslonett.no/
greenpeace!>.

Naturvernåret
Det er visstnok Naturvemår i
år, noe Miljøverndeparte
mentet markçrer på <http://
od in .dep . no/rnd/pu h 1/natur-
95/Miljhome.html>. Forøv
rig anbefales hyppige klikk
til <http://odin.dep.no/htrnl/
nytt.html>, hvor det er en
oversikt over nye ting som

hele tiden blir lagt ut på de
partementenes hjemmesider.
Noe statsbudsjett blir (lei nok
ikke å lese her, men dog...

OECD Online
Organisasjonen for økono
misk samarbeid og utvikling,
OEC[). har også lagt ut infor
masjon på nettet. Prøv <http:/
/www.oecd.org/> for hoved
sidene, og <http://
www.nea.fr/> for organisa
sjonens atomenergibyrå.

NM Bulletin
Du finner oss p Scandinavia
Online, <http://
www.telepost.no/Naturf
welcome.html>. God fornøy
else!

NORGES BONDELAG
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PCB-seier
for NU
SFT gir etter for press,
og vil samle inn PCB
holdige kondensatorer
fra lysarmaturer.

Statens forurensningstilsyn
(SF1’) utarheider nå et nasjo
nalt innsamlingsopplegg for
sm PCB-holdige kondensato
rer. Slike konclensatorer finnes
i lysarmatur fra før 1980. I et
brev til Direktoratet lor arbeids
tilsynet fra SFT fr NU med
hold i sin beskrivelse av PCB
som en potensiell helserisiko.

— Vi er fornøyde med at SFT
reagerer etter 20 r, sier leder i
NU, Lars Halthrekken.

NU begynte å jobbe med
denne saken tidlig på 90-tallet
og la ifjor fram en rapport som
viste at det til sammen var like
mye PCB i små som i store
kondensatorer.

— Dette er en stor seier, og
den skyldes ene og alene NUs
arbeid, slutter en kledelig be
skjeden Haltbrekken.

Miljøvernminister
Thorbjørn Berntsen vil
ha lokale vedtak om
etablering av kjopes
entra inn på sitt bord.
Men det forutsetter
at berørte kommuner
kommer med innsigel
ser til et vedtak.

Miljøbykonferansen
Jon K. Berg

Berntsen avla i sitt foredrag og
i den avsluttende paneldehat
ten de utallige kjØpesentraene
utenfor byene en visitt. Og han
var ikke ndig.

— Kjøpesentra langs motor
veiene er utrolig t rafikkskapen
de, sa han.

Men et par av ordførerne
som var tilstede under konfi
ransen klaget p det dilemmaet
mange kommuner kommer opp sen.

i. 1-Ivis en kommune sier nei til
nye sentra av hensyn til miljø
et, er det alltid en fare for at
nabokommunen sier ja. Resul
tatet blir handelslekkasje og
enda mer bilkjØring.

Det gamle dyret
Berntsen var fullstendig klar
over problemene, og tok den
nye motorveien til Ilyplassen
p Gardermoen som eksempel.

På forhånd var kommunene
langs motorveien enige om at
det ikke skulle bygges noe nytt
kjøpesenter.

— Men det gamle dyret er
kommet til livet igjen. Nå hol
der de på hver for seg, og flere
ligger i gropa. Jeg hadde møte
med Olav Thon. Han sa han
var mot etablering av flere kjø
pesentra av hensyn til miljøet.
«Men hvis andre skal bygge
kjØpesentra, vil også jeg gjøre
det,» sa Thon, forteller Bernt

Miljøvernministeren sa vi
dere at det er nødvendig me(l
regional planlegging for å kom
mc kjøpesentraene til livs. P
den måten er det mulig å unngå
at kommunene tillater kjøpes
entra i frykt fir at nabokom
munen skal gjøre det samme.— Det hadde vært bedre hvis
fylkeskommunen kunne ta for
seg slike regulcringcr, sa Bernt
sen.

For øvrig kunne han opply
se at Miljøverndepartcmentet
harvurdertlovhjemmelen forå
gripe inn overfor lokale vedtak
om kjøpesentra. Departemen
tet kan bare kan gripe inn der
som det er snakk om «særlige
nasjonale hensyn».

— Så langt har vi vurdert det
slik at etablering av kjøpesen
tra ikke berører særlige nasjo
nale hensyn. Men vi har det
under oppsikt, sa Berntsen.

Kjopesentra på
Berntsens bord

Miljokulender Takk for
støtten!

5. — 6. oktober: Spesialav
faliskonferansen 1995, Ber
gen. Arrangert av Norsav,
SAO og Norsas. Mer info:
Marit Bjerke, 2273 0840.
7. oktober: Grand Solar
Challenge. Internasjonalt
symposium i Tokyo om sol-
energi. Mer info: +81 3 3508
2280.
9. — 10. oktober: Transport
brukerkonferansen 1995, ar
rangert i Sandeljord av Trans
poribrukernes tel lesorganisa
son. Mer info: 3346 5550.
9.— 10. oktober: Konferanse
om biologisk mangfold. Ar
rangeres i Oslo. av Norsk
hiologtoren ing og Samar—
heidsrdet for naturvernsaker.
Mer info: 2285 4626.
9.— 14. oktober: Årsmøte for
Friends of the Earth Interna
tional, Togo.
10.— Il. oktober: Pressese
minar om samferdselspoli
tikk. Bergen. Arrangert av
Samferdselsdepartementet.
Mer info: 2234 8196.
15.— 20. oktober: Europeisk

seminar om bærekraftig tu
risme i vernede områder,
Castleton, England. Mer in
fo: 09544— 1433 620 373.
23.—25.oklolwr: Europeisk
mi Ijokon teranse i Sofia, ar—
rangertavEU. \leriiilo:+359
2 873 867.
6. — 17. november: Parts
konferanse om konvensjonen
for biologisk mangfold, i In
donesia.
6. november: Konferanse om
rikspolitiske retningslinjer
lor Osloljorclen, Horten. Mer
into: Lisbeth Lpvsiad, Miljø—
verndepartementet. tif. 2234
5928.
7. — 8. november: [agseini
nar om biologisk Iosloi/ni
trogenfjerning og slambe
handling i Grimstad. Arran
gert av Grimstad kommune
og Høgskolen i Agder. Mer
info: 3709 2230.
8. — 9. november: Seminar
om li drogeologi og miljø
geokjemu i. trondheim. arran
gert av Norges geologiske
undersøkelser.

HVITLØK
er sunt - året rundt

4.

[
I

På Mongstad eier og
driver Statoll et raffeneri,

en-råoljeterminal og et
utviklingssenter.

Raffineriet produserer
drivstoffmengder tilsvarende

mer enn Norges samlede
forbruk.

Statoil Mongstad er Norges
største eksportbedrift, og har

Norges største havn målt i
tonnasje. Havna har ca.

1800 anlop i året.

Oljerørledningen fra Trollfeltet
Ny du tier KYOUC rystet

mess »kor bleesiku a
spnon. Frevlenrer. 509

eppvt3r p3 grUrreer.ce
»mo iovovms, bokjempus
virhsemrst ved den moss
rede bedgonremstmorn

KYOLIC.es et h»ydosnrt,
Iukttrdt hvmttmokspopnrer.
hver virkningen er viten

ehepelg dorrUrrrosiorl.

Råstef’oi to KYOLIC er
brOOgisk dyrket Det
brukes abseLO rgvnt -
setiriger ved t-rrs

av KYOLIC

0.5,5.0 Natvrkost S Rei ASS. SoSerir, 3059. ser r.v -

Rogaland Cersulten*I4

Medarbeiderne i RC’s Miljoseksjon har med lang erfaring
innenfor miljovernarbeid og naturforvaltning. Vi tilbyr:

Statkorn

Resipientundersøkelser
Flerbrukspianer
Ressurskartiegging
Radgiving, miljostyring

Bærekraftig & miljovennlig
skogbruk i praksis

Statskog og fylkesmannens miljøavdeling i
Nord-Trøndelag har avsluttet et pilotprosjekt

for å gi Statskogs flerbrukspolicy konkret
innhold.

Prosjektet har gitt et verktøy for å kunne forene
miljø og økonomi i skogbruket.

Det er tatt betydelige skritt fremover for à
tilfredstille kravene til miljøriktig skogbruk.

Rapporten oFurudalsprosjektet - flersidig
skogbruk på Statens grunn i Nord-Trøndelag»

får du gratis ved å henvende deg til

Statskog - Boks 433 - 7800 Namsos

Statskôg

kommer fra Mongstad.

Miljoovervaking
Konsekvensutredning
Miljøregnskap
Provefiske og andre
biologiske undersøkelser

Statkorn A5 er et statlig aksjeselskap for kornhandel som i hovedtrekk
omfatter mottak av norsk korn, kornimport, salg av råvarer til industrien,
korntransport og silodrift.
Statkorn AS kan også utfere kjemiske analyser av kornprodukter og dessuten
tilby tekniske konsulenttjenester og leveranser av styringssystemer for
industrien.

Statkorn -din samarbeidspartnerifortio nåtid og fremtid!

For mer informasjon, ta kontakt:
RC, Postboks 1137 4301 Sandnes TIf.:51 638800

Felleskjopet Østlandet

LaMdkru/(ets /everaHdprur I



Norske miljømyndtgheter har bestemt at de enkelte bran

sjer veis skal la ansvar far sitt avfall. (Avfall i norsk kalde
bransje, er bI. annet regulerte kuldemedier som ikke lenger

benyttes til sitt formål).

Forbudet mot utslipp av gass (KFK) og ansvar for forsvarlig

håndlering av avfall (regulerte kuldemedier) følger av InteT

nasjonale avtaler (Montrealprotokollen) som Norge har rati

fisert, og norsk lovgivning, jfr. Forurensningslovens 9k 7 og

23.

11990 stiftet norsk kuldebransje RETURPROSJEKTET.
Stiftelsen av RETURPROSJEICÆT var et tynlig bev,s på

at bransjen påtok seg en miljøanavar.

RETIJRPROSJEKTET etablerte et retur- og pantesy-.tem

for regulcrte knidemedirr og et rnottakssyvtcm fpr brakte

regnlerte knldemedier som skal destrueres eller regenereres.

RETURPROSJEKTET kan idag også tilby kuldebransjenn

tjenester for analyse og regenerenng av regulerte og andre

typer kuldemedier, skik at de oppgaver som utføres er:

• Motluk av brakte regulerte knldemedier.

• Analyse og regenerering av regnlerte kaldemedier.

• Vnslrens av Ilasker/beholdere og fylling av regenert

brakt kuldemedium som skal distribueres til forhandlere.

MOTAK AV BRUKTE
REGULERT KULDEMEDIER

RETURPROSJEKTETS viktigste oppgave er mottok av

brukte regulerte kuldemedier.

Moak medfører- . -

Henllng av rclurmcrt letkalesdium.

krossflter Oslo hver 2. ei - måned
Analyse for bestemme cml

eller regenereres
-

R,etrv

‘rering av kuidvmemlram

rccrcrlvg.
Lagrntg av tegolert..

Alt emhaliasje som blir

Cli) kuldr,nedium blmr
mon lot psfylhng.

SB? Det er skt, at
sendes tml RIZT

KtJNrntpe)
— ifaske/beholder

RETURPROSJEKTET HAR
EGET LABORATORIUM

RETURPROSJEKTET har etablert et eget lubomtoniom.

Dette som formål å:

- Imøtekomme anbefalingene sutt i Norsk Kuldenorm om

kvalitelskontroll av regenerert brukt kuldemedium.

- Analyse av alle typer kuldemedier (unntatt antmoniakk)

på oppdrag fra norsk kuldebransje.

valgt mendev RETURPI1OSJEKTE1 [er ammalj

av dc pararnetere om ønskes Lurt. I rsult,eer sendes

riftlmg tIl oppdragrgiver.

RETURPROSJEKTET HAR EGET
REGENERERINGSANLEGG

Regenereringaanlegget er levert av A’Gramkow i Danmark,

og er ny typen 1250 Recluimslntion. Knldemediet fordam

pes og komprimeres før en rekke alike fittreringer. Kulde

mediet vil etter gitte forutsetninger tilfredsstille kravet til

nytt kuldemedium.

RETURPROSJEKTET kan tilby eiere av regnlelt kuldeme

dium (R-12, R-500, R-502 og R-52) regenerering på opp

drag. Kuldemediet må da være av en slik kvalitet at det er
hensikstsmessig å regenerere.

Oppdraget inkluderer følgende:

• Syre- og mtx-tevt før regeaerenng.

- Regenerertng i AGramkow 1250.
- Dokumentasjon av kvaliteten etter gjenvinning.

Beholdeme for ferdig regenererr kuldemedium uvtales spe

siell for hvert oppdrag.

RETURPROSJEKTETHAR EGEN
ssVASKE- OG FYLLESTAS,JONo

Ftaskerilteholdere som mottas gjennomgår følgende tutiner

før de eventuelt fylles med regenererr brukt (regulert) kul
demedium:
- Ventil fjernes.

- Flasker/beholder vaskes med vann under trykk og oppvar

mel til 80 C.
Flasker)beholder inspiseres visuell.
Flasker)beholder tørkes med varmluft i 60 m)nutler.

- Ventiler monteres.

Flusker/beholder vukaumeres.

Ftasker)beholder kan deretter fylles med det aktuelle kulde

mediet fra egel efyllingsanlegg”. Alle aktoelte informasjo

ner om dem enkelte .mfyllinglngres i en egen database.

Import av KFK mml Norge er ikke tillatt eller 1januar 1995,

men bruk og etterfylling an renver (regenerert) brakt KFK

er tillatt inntil videre.

NB! Ved revisjon av Monineulprotokolten i Wien i

desember 1995, kan det bli fallet vedtak som

får konsekvenser for etterfylling og bruk av

renset (regenerert) brukt KFK.

RET(JRPROSJEKTET distrihnrrer regenerert brakt KFK

til norske forhandlere fr videre valg til forbruket.

Kaldemedium som distribueres er/har:
- oSertifiaetrm av Dansk Teknologisk Institutt (DTI).
- Egen kontrollsrddel som informerer om kuldemediels til-

• Privliste på RETURPROSJEKTETS tjenester er under nlar

beidelse og distribueres på forespørsel.

TA GJERNE KONTAKT MED OSS FOR NÆRMERE

INFORMASJON.

- Miljøvern satt i system

RETURPROS3EKTET konirollerer følgende parametere:
• Vanntnnhokl,

Totalt syreinnhold (uorganisk og organisk),

- Frttt klorid i klorerte kulderbedier.
-Jnndompnmngsrester.

• Mi&ds. tnnblandtng av andre bØkæcmer.

HSTEBLAD Ettersendes ikke ved
varig adresseendring.

Returadresse:
Natur & Miljø Bulletin
Boks 2113 Grünerløkka
0505 Oslo

( -

stand.
- Opprettet forsikring for eventuelt produktansvar.

Alternativ i:
henvendelse ru oppdr;msssdvrr

iesehrrtdrg geng jente og vakuamerte I
for påtvllmng av kaldeomedieL

PRISER

RETURPROSSEKTET
Horgenveien

3300 Hokkvund

Telefon: 32700260
Telefax: 32700259

RIETURPROSJEKTET
Godkjent mottak av regulerte kuldemedier


